
گروه اقتصادی: بنا بر تصمیم بانک مرکزی از این پس خرید ارز 
توسط فعالان اقتصادی از صرافی ها و بازار قاچاق ممنوع شده و 
واردکنندگانی که این کار را انجام می دهند متخلف هستند. از 
سوی دیگر برنامه ویژه ای برای کاهش عمق بازار قاچاق شروع 

شده که بانک مرکزی خود مستقیما در آن ورود کرده است. 
در هفته های اخیر گلایه های متعددی درباره روند فسادزای 
فروش ارز صادراتی مطرح ش��ده است، به  عنوان مثال یکی از 
فعالان اقتصادی با اش��اره به اینکه برای مدیریت تقاضای ارز، 
روند ثبت سفارش و تخصیص ارز به  شکل دودوازدهم محدود 
شده است، گفت: اگر ارز تخصیص داده می شود و امکان تأمین 
ارز وجود ندارد، پیش��نهاد می شود روند تخصیص با اصلاحات 
بیشتر روبه رو شود، چرا که هم اکنون منابع ریالی از سوی فعال 
اقتصادی صرف می شود اما در نهایت می بینیم به  دلایل مختلف 
از جمله تخلفات درحوزه صرافی و... تأمین ارز انجام نمی شود. بر 
این اساس با تداوم فروش ارز حاصل از صادرات به صرافی های 
تضامنی، برخی واسطه گری می کنند و از طریق پیشنهاداتی 
تحت عنوان »over« روند قیمتی در بازار را به  هم می ریزند. 

وی افزود: در صورتی که فعال اقتصادی برای تأمین ارز به 
این روند مفسده انگیز وارد شود، عملا پرداخت های مازادی انجام 
می شود که امکان ثبت و ضبط آنها وجود ندارد و در آینده تبعات 

مالیاتی و ارزی به  همراه خواهد داشت.
به گزارش »وطن امروز«، محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک 
مرکزی در جلسه نوبت صبح دیروز مجلس، صادرکنندگانی را 
که ارز حاصل از صادرات خود را به کشور بازنمی گردانند، متخلف 
دانست و گفت: کمیته ای در بانک مرکزی تشکیل داده ایم که 
به تمام این تخلفات رسیدگی خواهد کرد تا ارز های صادراتی به 
کشور بازگردد. البته بسیاری از صادرکنندگان ارز را بازمی گردانند، 
چرا که سال گذشته ۶۵ میلیارد دلار ارز تامین شده است که 
نشان از بازگشت ارز های صادراتی دارد و عمدتا هم متعلق به 
پتروشیمی ها و فولادی ها بوده است؛ دیگر صنایع هم عملکرد 

خوبی داشتند اما به تخلفات هم رسیدگی خواهیم کرد.
 وی در پاس��خ به اینکه چ��را واحد تولیدی باید ارز خود را 
به بانک مرکزی بفروشد؟ گفت: از واحد های تولیدی بپرسید 
ک��دام یک از نیاز های تولید را ب��ا ارز بازار آزاد تامین می کنید 
ک��ه ارز حاصل از فروش را می خواهید با ن��رخ آزاد در بازار به 
فروش برس��انید؟ هزینه های دس��تمزد و برق و آب و گاز را با 
چ��ه نرخی دریافت می کنید؟ واردات مواد اولیه را با چه ارزی 
تامی��ن می کنید؟ چه دلیل��ی دارد ارز خود را در بازار قاچاق با 
نرخ بالا بفروش��ید؟ دلیلی ندارد؛ هیچ منطق اقتصادی پشت 

این موضوع نیست.
 فرزی��ن تصری��ح کرد: مرک��ز مبادله ارز و ط��لای ایران را 
راه اندازی کردیم تا نرخ ارز شکل بگیرد و با همان ارز نیاز های 
ارزی کشور تامین شود. مشکل ما این است که علائمی که به 
بازار داده می شود، از محل نرخ ارز بازار قاچاق است که به دنبال 

کوچک سازی آن هستیم.
 رئیس کل بانک مرکزی در ادامه گفت: برای کوچک سازی 
بازار قاچاق هم اشراف اطلاعاتی داریم و هم به تمام این بازار ها 
ورود کرده ای��م، بنابراین در تلاش��یم این نرخ را کاهش دهیم، 
چرا که نرخ ارز بازار قاچاق مورد قبول ما نیس��ت و معتقدیم 

باید کاهش یابد.
 وی با اش��اره به معاملات پش��ت خط که س��وال یکی از 
نمایندگان بود، توضیح داد: هر چند این موضوع غالب نیست 
اما مواردی به بنده گزارش شده است که بعضا افراد و شرکت ها 
پشت خط ارز معامله می کنند، به همین دلیل در روش جدیدی 
که ما به دنبال اجرای آن هستیم، از این به بعد بانک مرکزی ارز 

را به صورت مستقیم خریداری خواهد کرد و به طور مستقیم 
هم بانک مرکزی خواهد فروخت. بر همین اساس واسطه ها را 
حذف می کنیم تا این مشکل هم بزودی در کشور حل شود و ما 
بتوانیم اشراف اطلاعاتی و اشراف تخصیص لازم را داشته باشیم 

که زمینه سوءاستفاده وجود نداشته باشد.
اجلاس اتحادیه پایاپای آسیا خرداد برگزار می شود ■

رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه دلارزدایی سیاس��ت 
راهبردی ماس��ت، از برگزاری اجلاس اتحادیه پایاپای آس��یا 
)ACU( در خردادم��اه خبر داد و گفت: این اجلاس از دوم تا 
چهارم خرداد ۱۴۰۲ در ایران برگزار می شود که ۹ کشور عضو آن 

هستند و روسای بانک مرکزی چندین کشور دیگر را هم دعوت 
کردیم و یک اجلاس بین المللی بزرگ با حضور روسای بانک 

مرکزی کشور های منطقه و حوزه آسیا پاسیفیک خواهد بود.
فرزین ادامه داد: موضوع اصلی در این اجلاس ۳ مورد اعم از 
معاملات پایاپای، پیمان پولی دوجانبه و پیمان پولی چندجانبه 
است. با چند کشور درباره پیمان پولی مذاکره کرده ایم که در 

آستانه نهایی شدن است.
وی در ادامه گفت: اگر بخواهیم دلار را از اقتصاد و معاملات 
حذف کنیم، باید از این ۳ ابزار اس��تفاده کنیم و ان ش��اءالله در 
اجلاسی که بزودی برگزار می شود، با توافقات و مذاکراتی که 

با روسای بانک مرکزی برخی کشور ها داشته ایم، این کار را به 
صورت عملیاتی در کشور آغاز خواهیم کرد.

کاهش نرخ تورم تولیدکننده ■
رئیس کل بانک مرکزی همچنین با بیان اینکه متاسفانه هنوز 
در فضای انتظاراتی جامعه، به گونه ای علامت دهی می شود که 
کشور تورم سنگین دارد و در آینده افزایش می یابد، تاکید کرد: 
البته که اعداد و ارقام پولی این را تایید نمی کند و فقط عده ای 

در این فضا قصد تخریب و تشدید موضوع تورم را دارند.
فرزین با اشاره به اینکه هم از لحاظ منابع ارزی و هم کنترل 
نقدینگی وضعیت خوبی داریم، افزود: نرخ تورم تولیدکننده در 
فروردین  ۱۴۰۲ به ۱.۹ درصد کاهش یافته است که نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته و ماه قبل از خود هم کاهش داشته 
اس��ت. وی گفت: امیدواریم با کاهشی که در این شاخص رخ 
داده، شاهد کاهش نرخ تورم در سال جاری باشیم که برای این 
هدف برنامه هایی داریم و از سیاست های پولی، مالی و ارزی در 

این راستا استفاده خواهیم کرد.
به گفته رئیس کل بانک مرکزی، چاره اصلی کار در حوزه ارز 
است و اگر ارز را بخوبی مدیریت کنیم، به طور قطع امسال نرخ 

تورم را در سطح بسیار پایین تری خواهیم داشت.
فرزین در پایان اظهار کرد: ۲ بسته تورمی اعم از بسته »مهار 
تورم و تحقق نرخ رشد« و بسته »مدیریت نرخ ارز« را در بانک 
مرکزی طراحی کرده ایم و تلاش ما بر این است امسال در هر 
۲ بسته به گونه ای تورم را مهار کنیم که رشد اقتصادی آسیب 
نبیند. البته که انجام هر ۲ مورد به طور همزمان کار بسیار سختی 
است اما سیاست های ما در بانک مرکزی و دولت بر تحقق این 
هدف متمرکز شده است. با جلسات مستمری هم که در دولت 
برگزار می ش��ود، امیدواریم بتوانیم وعده های دولت را محقق و 
امسال را به سالی تبدیل کنیم که فرمایشات مقام معظم رهبری 

را هم در کشور اجرایی کنیم.

وزیر راه و شهرس��ازی روز گذشته در  
حاشیه همایش سواحل و بنادر درباره 
سرنوش��ت س��اخت راه آهن رشت - آس��تارا اظهار کرد: در 
مذاکرات با کشورهای خارجی تکمیل خطوط کریدور و انواع 
مدل های حمل ونقلی را در  دس��تور کار داریم که در همین 
راستا با اتمام بخشی از مذاکرات خارجی، توافقنامه ساخت 
راه آهن رشت - آستارا تا هفته آینده امضا و عملیات ساخت 

این مسیر ریلی آغاز خواهد شد.
به گ��زارش »وطن امروز«، بذرپاش ادام��ه داد: در حوزه 
کریدور ش��رق - غرب که از س��رخس آغاز و از غرب کشور 

خارج می شود، با طرف سوری توافقی داشتیم.
وی درباره راه آهن ش��لمچه بصره توضیح داد: مدیرعامل 
راه آهن برای توافق تکمیل راه آهن شلمچه - بصره در عراق 
حضور داش��ت و مذاکرات عملیات اجرایی آن آغاز شد، کار 
زمین هایی که باید برای عملیات مین روبی تحویل شود، در 

حال انجام است و در مرحله اجرایی قرار دارد.
به گفته وزیر راه، راه آهن شلمچه به بصره پروژه ای است 
که نزدیک به ۴۰ سال است درباره آن بحث می شود و حتی 
به جنگ تحمیلی ایران و عراق خورد و بعد از جنگ هم به 
جایی نرسید اما در حال حاضر هم ایران و هم عراق مصمم 

به اجرای پروژه هستند.
وزیر راه و شهرسازی گفت: اگر این تکه ریلی انجام شود، 
شبکه ریلی ما به کلیت عراق دسترسی پیدا می کند و از عراق 
هم از منطقه بوکمال می تواند به خاک سوریه منتقل شود که 

اتفاق بزرگی است.
وی تصریح کرد: زیرس��اخت های ریلی سوریه هم نیاز به 
بازسازی دارند که هم طرف ایرانی و هم طرف سوری به صورت 

مشترک به بهسازی زیرساخت ها اقدام می کنند.
مهرداد بذرپاش درباره تعلل هندی ها برای توس��عه بندر 
چابه��ار گفت: ما به هیچ وجه در ش��رایطی نیس��تیم که با 
ظرفی��ت عظیمی که بنادرمان دارد کس��ی بخواهد با منت 
حضور پیدا کند. آنقدر تقاضا برای س��رمایه گذاری در بنادر 
ایران چه از س��وی نهادهای مالی و فعالان بخش خصوصی 
داخلی و چه سرمایه گذارهای خارجی زیاد است که باید بین 
آنها انتخاب کنیم و امسال سال رونق سرمایه گذاری در این 

بخش خواهد بود.

وی خاطرنشان کرد: ما اصرار بر 
قرارداد بلندمدت در چابهار داریم 
و هرکس ابراز تمایل کند، باید به  
صورت بلندم��دت حضور یابد. در 
حال حاضر هم ۲ پیشنهاد جدید 

در این بخش داریم.
وی همچنین درباره رقم  جدید 
وام مس��کن گفت: در شورای پول 
و اعتب��ار تس��هیلات نهضت ملی 

مسکن به ۵۵۰ میلیون تومان افزایش یافت. پیش تر رقم ۸۰۰ 
میلیون تومان برای وام خرید مسکن به شورای پول و اعتبار 

پیشنهاد شده بود. 
آخرین اخبار کریدور شمال - جنوب ■

پیش��رفت همزمان مذاکرات فنی و مالی با روسیه برای 
س��اخت راه آهن رشت - آستارا در سال جدید، تحقق وعده 
احداث یکی از مهم ترین پروژه های موثر ش��بکه ریلی را که 
تکمیل کننده کریدور شمال - جنوب و ادامه دهنده راه آهن 

قزوین - رشت است، پررنگ تر کرده است.
پیش تر نیز معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت 
ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور نیز خبر داده بود 

که تمایل روسیه برای مشارکت در 
پروژه راه آهن رشت- آستارا قطعی 
است و دولت نیز جلسات متعددی 
با مقامات روسیه داشته و ۲ کشور 
از مذاک��رات درباره ضرورت احداث 

عبور کرده  اند.
 افزای�ش پیش�نهادات خارج�ی ■

 برای سرمایه گذاری در بنادر ایران
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه 
هم پیوندی جدیدی در حوزه اقتصاد دریا در منطقه در حال 
شکل گیری است، گفت: پیشنهادهای شرکای خارجی ایران 

برای سرمایه گذاری در بنادر کشور افزایش یافته است.
مه��رداد بذرپ��اش اظهار داش��ت: امروز ای��ران میزبانی 
چهاردهمین دوره از اجلاسی را دارد که ۳۰ سال از عمر آن 
می گذرد و بر پایه ارتقا و انتقال دانش در صنعت دریایی است.

وزیر راه و شهرسازی گفت: صنعت دریایی زمینه  تجارت 
۱۱ میلیارد تنی بار در شبکه های کریدوری جهان، مدیریت 
تردد ۹۰ هزار کشتی اقیانوس پیما و صدها بندر مهم راهبردی 
را دارد. وی به ملاقات های اخیر خود با مقامات کش��ورهای 
همسایه اشاره کرد و افزود: از ما درباره برنامه های ایران درباره 

صنعت دریا س��وال می کنند، حتی برای توسعه همکاری با 
ایران در حوزه دریا ابراز تمایل دارند، بنابراین اقتصاد دریا که 
برنامه های جدید آن را اعلام خواهیم کرد در دستورکار جدی 
ایران قرار دارد. بذرپاش بیان کرد: برای ایران که بیش از ۵ هزار 
و ۸۰۰ کیلومتر ساحل دارد، شرایط کم نظیری ایجاد شده تا 

از این ظرفیت استفاده کند.
وزیر راه و شهرس��ازی گفت: با وجود فش��ار دشمن و در 
این شرایط حساس، اشتیاق رابطه کشورهای مهم با ایران را 
می توان دید و پیشنهاداتی که برای سرمایه گذاری در بنادر 

ایران دارند، عالی است اما از بیان آن دوری می کنیم.
وی گفت: اگر طرحی نو در ش��کوفا کردن این بخش از 
اقتصاد ایجاد کنیم، می توانیم برای آیندگان نیز برنامه داشته 
باش��یم، این در حالی اس��ت که حتی کش��ورهایی که دریا 
ندارن��د، در حال دریافت مدل های جدید برای نقش آفرینی 

دریایی  هستند.
بذرپ��اش از تصویب طرحی خبر داد که منجر به رش��د 
استان هایی در کشور می شود که دریا ندارند اما سرمایه گذاری 

در سواحل استان های دریایی را امکان پذیر می کند.
وزیر راه و شهرس��ازی ادام��ه داد: برگزاری این رویداد 
مبارک نش��ان می دهد اقتصاد دریا برای ما مهم است، با 
این حال برای اس��تفاده از بخش علمی در توسعه اقتصاد 

دریایی موفق نبودیم.
وی از رویکرد دولت س��یزدهم در حمایت از حمل ونقل 
ترکیبی و ترانزیت خبر داد و گفت: حوزه ترانزیت برجستگی 
خاصی برای کشور دارد و این روزها مجددا راه ابریشم برای 
ایران در حال احیا است و اعتقاد داریم ترانزیت بیشتر از نفت 

می تواند برای کشور درآمدزایی داشته باشد.
بذرپاش ادامه داد: توافقات بسیار خوبی در این باره انجام 
شده که به خاطر فشار بر شرکای ایران از رسانه ای کردن آن 
خودداری می کنیم اما توسعه ترانزیت در دریا، جاده، ریل و 
هوایی و رفع محدودیت های پروازی انجام  ش��ده اس��ت که 
حتی برخی کشورهای همسایه درباره رفع این محدودیت ها 
و توسعه روابط تعجب کردند اما اعلام نمی کنیم. وزیر راه و 
شهرسازی گفت: این دولت تمرکز در حوزه افتصاد دریا دارد و 
هم اکنون از ریاست جمهوری تا نیروهای مسلح و ظرفیت های 

دانشگاهی بر اهمیت این کار تفاهم دارند.

تخصیص ارز خدماتی به صورت حواله 
در مرکز مبادله

معاون بازار مرکز مبادله ایران دیروز اظهار داشت: از روز 
گذش��ته کارسازی تامین ارز به صورت حواله در تالار ارز 
خدمات مهیا شد؛ چالشی که از گذشته با آن مواجه بودیم 
و نیاز واقعی بود که در مجموعه ارزهای خدماتی داشتیم.
مسعود توکلی با بیان اینکه رئیس کل بانک مرکزی ۲ 
ماموریت اساسی درباره ارزهای خدماتی به مرکز مبادله 
اب��لاغ کرد، افزود: این ۲ مأموریت پوش��ش حداکثری و 
تس��ریع در فرآیند تامین ارز ماموریت های مرکز مبادله 

ارز است.
توکلی بیان داشت: در جهت تسهیل نیازهای ارزی در 
حجم های بالا همچون تقاضای شرکت ها و تقاضای بخش 
حقوقی که در تالار ارز خدماتی یک تا ۱۰ میلیون دلار 
را به صورت اس��کناس تامین می کردیم، همه به صورت 

حواله تامین خواهد شد.
وی گفت: متقاضیان دریافت ارز خدماتی سرفصل های 
مصوب بانک مرکزی، از این پس می توانند علاوه بر دریافت 
اسکناس، به صورت حواله ارزی نیز نیاز خود را در تالار ارز 

خدماتی مرکز مبادله ایران تامین کنند.
توکلی افزود: در گام نخست، امکان صدور حواله ارزی 
برای حجم های بالا فراهم ش��ده اس��ت و در آینده برای 
تقاضاهای خرد نیز فعال می شود که متعاقبا اطلاع رسانی 

خواهد شد.
ثبات قیمت ها در مرکز مبادله ■

همچنین دیروز در مرکز مبادله ارز و طلای ایران هر 
دلار آمریکا بدون تغییر قیمت نسبت به روز پیش از آن 
۴۲ هزار و ۳۰۶ تومان و حواله دلار نیز با نرخ ۳۸ هزار و 
۴۶۰ تومان معامله شد. بر پایه داد و ستد بازار مبادله ارز و 
طلای ایران در ۱۹ اردیبهشت ۱۴۰۲، قیمت هر اسکناس 
دلار دیروز به ۴۲ هزار و ۳۰۶ تومان و قیمت حواله دلار 

به ۳۸ هزار و ۴۶۰ تومان رسید.
همچنین بهای هر اسکناس یورو ۴۶ هزار و ۶۲۰ تومان 
و بهای حواله یورو ۴۲ هزار و ۳۸۲ تومان و هر اسکناس 
درهم ۱۱ هزار و ۵۱۹ تومان و هر حواله درهم ۱۰ هزار 

و ۴۷۲ تومان کشف شد.

 نگرانی نیمی از آمریکایی ها
درباره امنیت سپرده های شان

بر اساس نظرسنجی اخیر مؤسسه گالوپ، نزدیک به 
نیمی از آمریکایی ها نگران امنیت س��پرده های خود در 

بانک های این کشور هستند.
بنا به گزارشی از وبگاه کوین تلگراف، این نظرسنجی که 
ماه آوریل در سراسر آمریکا انجام شد و حداقل هزار نفر در 
آن شرکت کردند، نشان داد ۴۸ درصد شرکت کنندگان 
»نگران« و تقریباً ۲۰ درصد از آنها »بس��یار نگران« پول 
خود در بانک ها هستند. توجه به این نکته ضروری است 
که این نظرسنجی پس از فروپاشی بانک سیلیکون ولی و 
بانک سیگنچر و قبل از ورشکستگی بانک فرِست ریپابلیک 

در اواخر ماه آوریل انجام شد.
تحلیلگران گالوپ به این نتیجه رسیدند که سطح نگرانی 
م��ردم در حال حاضر با نگرانی آنها در زمان بحران مالی 

سال ۲۰۰۸ میلادی برابری می کند.

 جابه جایی موعد تحویل خودرو 
برای 100 هزار نفر به 1402

مدیر س��امانه یکپارچه تخصیص خودرو با اش��اره به 
اتمام بررس��ی ها در طرح جابه جایی محصولات و امکان 
تغییر خودرو در سامانه یکپارچه گفت: ۱۰۰ هزار نفر از 
مجموع متقاضیان در این طرح، امسال خودروی خود را 
تحویل می گیرند. پنجم اردیبهشت امسال سامانه یکپارچه 
تخصیص خودرو برای متقاضیانی که نوبت تحویل خودروی 

آنان سال ۱۴۰۳ اعلام شده بود، باز شد.
با توجه به استقبال قابل توجه از چند مدل خودروی 
ش��رکت ایران خودرو که باعث شد زمان تحویل خودرو 
برای این افراد سال آینده تعیین شود، برای این دسته از 
متقاضیان امکانی فراهم شد تا با انتخاب خودروی دیگری 
زمان تحویل خودروی خود را کاهش دهند. بر این اساس، 
متقاضی می توانست برای تغییر محصول اقدام و اولویت 
دیگری را انتخاب کند؛ به این ترتیب و با توجه به امکان 
فراهم ش��ده، خریدار ۵ محصول را بر اس��اس اولویت در 
س��امانه یکپارچه خودرو انتخاب  کرد و سپس به صورت 
خودکار هر کدام از خودروهایی را که امس��ال ظرفیت و 
امکان تحویل داش��ته باشد، دریافت خواهد کرد. بر پایه 
این گزارش، بررس��ی ها در این زمینه روز دوشنبه هفته 
جاری به اتمام رسید و در سامانه یادشده اطلاع رسانی شد.
مهدی تقدسی، مدیر سامانه یکپارچه تخصیص خودرو 
در این زمینه اظهار داش��ت: تعداد ۲۰۸ هزار نفر در این 
طرح و جابه جایی خودروها شرکت کرده بودند که از بین 
آنان ۱۰۰ هزار نفر که ۵ اولویت خود را اعلام کرده بودند، 
تا پایان امسال خودروهای خود را تحویل خواهند گرفت.
وی افزود: ۱۰۸ هزار نفر دیگر افرادی بودند که همه ۵ 
اولویت را در سامانه تعیین نکرده بودند و به  طور مشخص 
افرادی هستند که خواستار دریافت خودروهای تارا و رانا 
بودند اما با توجه به محدودیت تیراژ این خودروها امسال 
آنه��ا را دریافت نخواهند کرد؛ در حالی که اگر ۳ گزینه 
دیگر و س��ایر خودروسازان را انتخاب می کردند، به  طور 

قطع امسال خودرویی دریافت می کردند.
تقدسی خاطرنشان کرد: با توجه به جابه جایی انجام شده، 
این ۱۰۸ هزار نفر باقیمانده خودروهای شان را یک فصل 
زودتر دریافت خواهند کرد. وی همچنین با اشاره به طرح 
جوان��ی جمعیت تصریح  کرد: با توجه به اتمام بررس��ی 
افراد حاضر در این طرح، نتایج آن به همراه اولویت های 
تخصیص خودرو اطلاع رسانی خواهد شد و به  طور مشخص 
اف��راد می توانند زمان و فصل دریافت خودروهای خود را 

مشاهده کنند. 

اخبار

اقتصادی
ترمز ریزش های تاریخی کشیده می شود؟

شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات روز گذشته با ۸ هزار و ۵۷۰ واحد کاهش در ارتفاع ۲ میلیون و ۳۰۵ هزار واحدی ایستاد. همچنین شاخص 
هم وزن با ۲۱ هزار و ۷۸ واحد کاهش به ۸۸۲ هزار و ۲۴۷ واحد و شاخص قیمت با ۱۲ هزار و ۴۱۲ واحد افت به ۴۶۰ هزار و ۶۴۶ واحد رسید.

دیروز در معاملات بورس تهران، بیش از ۲۶ میلیارد و ۲۹۶ میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۱۸۶ هزار و ۹۱۶ میلیارد ریال معامله شد.

چهارشنبه 20 اردیبهشت 1402
وطن امروز     شماره 3757

رئیس کل بانک مرکزی: به بازار قاچاق ارز ورود کردیم؛ از این پس بانک مرکزی ارز را به صورت مستقیم خریداری می کند و خواهد فروخت

بازارسازی از میرداماد

مهرداد بذرپاش خبر از تصویب تسهیلات 550 میلیون تومانی ساخت مسکن داد

وام مسکن: 550 میلیون
توافقنامه ساخت راه آهن رشت - آستارا تا هفته آتی امضا و عملیات ساخت آن  آغاز خواهد شد

مسکن

    سهم دلار در تسویه های تجاری به ۱۰ درصد رسید    
وزیر اقتصاد با اشاره به دلارزدایی از چرخه تجارت گفت: هم اکنون سهم دلار در تسویه های تجاری به کمتر از 10 درصد 
کاهش یافته است. سیداحسان خاندوزی دیروز در نشست خبری با اشاره به بسته مهار تورم و رشد تولید، اظهار داشت: 
برای این بسته جلسات متعددی برگزار شد و با هماهنگی هایی که شکل گرفت قرار شد کلیات بسته در جلسه شنبه شورای 
اقتصادی سران قوا تصویب شود. امروز)دیروز( هم دومین جلسه شورای اقتصاد با هدف تکمیل این بسته برگزار خواهد شد. 
سخنگوی اقتصادی دولت افزود: رئیس جمهور پنجم فروردین امسال از همه وزرا خواست بسته اقدام و اجرا برای تحقق شعار 
سال تهیه کنند تا شاهد رشد اقتصادی و رونق تولید باشیم. خاندوزی در ادامه با اشاره به موضوع دلارزدایی گفت: سهم دلار 
در تسویه های تجاری به کمتر از 10 درصد کاهش پیدا کرده است. اتصال شبکه شتاب به شبکه پرداخت بانک های کشورهای 
دیگر هم از اقدامات خوبی بود که در این راستا انجام شد و بانک مرکزی پیگیر است کشورهای دیگر هم به این شبکه متصل 
شوند. وی با بیان اینکه به سرعت مبادله با ارزهای محلی در دستور کار قرار دارد، گفت: اتصال شبکه شتاب کشور به شبکه 

روسیه انجام شده است. درباره کشورهای دیگر مانند ترکیه، عمان و عراق هم بانک مرکزی پیگیر انجام آن است.
وی افزود: از دیگر اقدامات مبادلات پایا پای این است که یکی از ظرفیت های آن اتحادیه پایاپای آسیایی است و در همین 
راستا اواخر اردیبهشت یا اوایل خرداد اجلاس اتحادیه پایاپای آسیایی در تهران برگزار خواهد شد. خاندوزی اضافه کرد: به 
عنوان اقدام بعدی باید به توسعه پیمان های پولی اشاره کنم. ما تلاش می کنیم به تدریج سهم کمتر از 10 درصد دلار از کل 

مبادلات خارجی کشور باز هم کمتر شود.


